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Zawadzkie, dnia 31.07.2017 r. 
Zdzisław Siewiera 
Radny Województwa Opolskiego 
 
 
         
      Pan Andrzej Buła 
      Marszałek Województwa Opolskiego 
 
 

INTERPELACJA 
 

Na podstawie §18 ust. 1, 2, 3, 4 i 5 Statutu Województwa Opolskiego (Dz. Urz. Woj. Opolskiego  
z 6 października 2014 r. poz. 2201) 
 
w sprawie: 
wystąpienia Pana Marszałka do Pana Mariusza Gajdy Podsekretarza Stanu w Ministerstwie 
Środowiska w celu wyznaczenia terminu spotkania dotyczącego możliwości przejęcia 
powierzchniowych wód płynących w tzw. Kanale Hutniczym w Gminie Zawadzkie do nadzoru 
właścicielskiego przez Państwowe Gospodarstwo Wodne Wody Polskie. 
 
Przedstawienie stanu faktycznego: 
Z dotychczasowej urzędowej korespondencji wynika, że Ministerstwo Środowiska uznaje wody 
płynące w tzw. Kanale Hutniczym, od miejscowości Żędowice do ujścia do rzeki Mała Panew w 
Zawadzkiem, jako urządzenie wodne. Nadzór właścicielski nad urządzeniem wodnym wg 
poprzedniego Prawa Wodnego „winien być obowiązkiem starosty”. 
W tym aspekcie pojawiają się istotne wątpliwości takiej kwalifikacji, wynikające z dwóch 
podstawowych powodów: 

a. z archiwalnych danych kartograficznych z lat 1750, 1780 i 1827 wynika, że powierzchniowe 
wody płynące tzw. Kanału Hutniczego mają pierwotny charakter cieku naturalnego, 
będącego lewostronnym, bocznym ramieniem rzeki Mała Panew, od miejscowości 
Żędowice aż do jego ujścia do Małej Panwi. Ciek ten, o którym mowa, w ciągu 250 lat uległ 
pewnym regulacjom: pogłębieniu dna, poszerzeniu połączenia starorzeczy, skróceniu 
meandrów itd., a to głównie na potrzeby huty w Zawadzkiem, po jej założeniu, w 1836 r. 
Trzeba tu też podkreślić, że wschodnim segmentem systemu wodnego Kanału jest rzeka 
Kieleczka, znajdująca się nadzorze właścicielskim Marszałka Województwa Opolskiego.  
Wpoprzedniej korespondencji były rozpatrywane dane kartograficzne po 1926 r. 

b. w załącznikach kartograficznych do rozporządzenia „Plan gospodarki wodami w dorzeczu 
Odry” o kodzie PLRW6000171181898 w scalonej części wód nr 28 o kodzie SO0403 – Mała 
Panew od Stoły do Lublinicy włącznie w zlewni bilansowej Mała Panew w Regionie 
Wodnym Środkowej Odry (M.P. Nr40 poz. 451 z 2011 r.)”. błędnie pominięto rzekę 
Kieleczkę, a całą zlewnię zaliczono do Kanału Hutniczego, traktując Kanał Hutniczy jako 
ciek III rzędu, a rzekę Kieleczkę jako jego dopływ i ciek czwartego rzędu. 

 
Wg Prawa Wodnego z dnia 18 lipca 2017 r. poniżej wymienione artykuły mają następujące zapisy: 

Art. 529. 1. Z dniem wejścia w życie ustawy Wody Polskie reprezentują Skarb Państwa oraz wykonują 
uprawnienia właścicielskie Skarbu Państwa w stosunku do stanowiących własność Skarbu Państwa urządzeń 
wodnych. 

Art. 531. 1. Trwały zarząd wód, gruntów pokrytych wodami oraz pozostałych nieruchomości, ustanowiony 
na rzecz regionalnych zarządów gospodarki wodnej oraz marszałków województw lub jednostek organizacyjnych 
samorządu województwa wykonujących zadania marszałków województw, o których mowa w art. 11 ust. 1 pkt. 4 
ustawy uchylanej w art. 573, wygasa z dniem wejścia w życie niniejszej ustawy. 

 
Wody płynące w tzw. Kanale Hutniczym na terenie Gminy Zawadzkie nie są przyporządkowane 
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Marszałkowi Województwa Opolskiego, a zgodnie z pismami Ministerstwa Środowiska, traktowane 
są jako urządzenie wodne, będące w nadzorze właścicielskim starosty, czyli Starosty Strzeleckiego 
(Starostwo Powiatowe w Strzelcach Opolskich). W Prawie Wodnym z dnia 18 lipca 2017 r., brakuje 
zapisu, że Państwowe Gospodarstwo Wodne Wody Polskie przejmują urządzenia wodne od starosty. 
 
W świetle wyżej przedstawionego materiału historycznego, oraz „Planów gospodarki  wodami w 
dorzeczu Odry…” a także utratą funkcji urządzenia wodnego przez Kanał Hutniczy, zachodzi 
racjonalna konieczność wyjaśnienia kwestii nadzoru właścicielskiego, która jest szczególnie istotna 
w kontekście Prawa Wodnego z dnia 18 lipca 2017 r. 
Brak jednoznacznie określonego nadzorcy, skutkujący problemami kompetencyjnymi w zakresie 
zapobiegania powodzi, był jedną z głównych przyczyn klęski powodziowej, która dotknęła Gminę 
Zawadzkie w 2010 roku, a którą to powódź spowodowały wezbrane wody Kanału. Łączne koszty 
usuwania skutków powodzi z 2010 roku w Gminie Zawadzkie wyniosły ok. 8 mln złotych. W 
wyniku tej powodzi zostało poszkodowanych 860 mieszkańców. Podtopionych zostało 125 
budynków mieszkalnych, w tym 269 mieszkań, oraz 157 budynków gospodarczych. 
 W spotkaniu u Podsekretarza Stanu w Ministerstwie Środowiska powinny uczestniczyć 
następujące osoby: 

1. Antoni Konopka – Członek Zarządu Województwa Opolskiego 
2. prof. dr hab. Joachim Szulc, Uniwersytet Jagielloński w Krakowie, 47-120 Żędowice, 

ul. Harcerska 10 - Radny Rady Miejskiej w Zawadzkiem 
3. Zdzisław Siewiera, 47-120 Zawadzkie, ul. Sienkiewicza 39 – Radny Województwa 

Opolskiego 
 
 
         Z poważaniem 
         Zdzisław Siewiera 
          
 
 
 
 


